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Mustvee vallas toimus 30.08.23  
hariduskonverents, kus räägiti 
vajalikest muudatustest, sh koo-
livõrgu korrastamisest. Osalejaid 
oli üle 100 kohapeal ja veebis 
kuni 37 vaatajat. Vallavanem 
Indrek Kullam rõhutas oma 
tervituskõnes, et koolivõrgu 
korrastamisel on vajalik saavu-
tada poliitilised kokkulepped, et 
tagada õpilastele parim hariduse 
kvaliteet ja õpetajate väärtuspak-
kumine, sh õpetajate järelkasv. 
Käsitletud sai ka Mustvee valla 
hariduskorralduse töörühma 

plaane koolivõrgu korrastami-
seks. Hariduskorralduse põhi-
eesmärk on saavutada ühine in-
foruum ning suund haridusvõrgu 
optimeerimiseks. 

Konverentsil olid esinejateks 
haridus- ja teadusministeeriumi 
spetsialistid. 

Indrek Kilk oma esitluses „Ha-
riduse õigusruum“ juhtis tähele-
panu direktori erinevatele rol-
lidele, kvalifikatsiooninõuetele 
ning millistel alustel töölepingut 
sõlmida, lõpetada. 

Tiina Petersoni ettekanne „Ees-

tikeelne alusharidus“ rõhutas 
alushariduse kvaliteedi pakku-
misel töötaja professionaalsust. 

Ingar Dubolazovi „Eestikeel-
sele õppele üleminek“ andis 
ülevaate ajaraamidest ning toe-
tavatest meetmetest. Siinkohal 
on oluline mõista, et järkjärgult 
üleminekuks on võimalus pakku-
da suuremas mahus eestikeelseid 
ainetunde. 

Katrin Ohakas rääkis Peipsi 
Gümnaasiumi 2022  järelevalve 
tulemustest ning andis põh-
jalikult ülevaate eesti keele ja 

eestikeelse õppe järelevalvest. 
Arendamist vajab rohkemate 
võimaluste leidmine tunnis õpi-
lastele rääkimiseks, innustades 
õpilasi rääkima; eestikeelsetesse 
ainetundides kavandada igasse 
tundi ülesandeid, tegevusi, kus 
õpilased peavad rääkima eesti 
keeles, innustada neid ka omava-
hel eesti keeles suhtlema.  

Ettekanne „Kaasav haridus“ 
Ave Szymanelilt tekitas arutelu 
kohapeal õpetaja võimekuses ko-
haneda ootustele, mis tulenevad 
seadusest. On oluline, et igaüks 

märkaks ja hooliks, võtaks vastu-
tuse ülesannete eest, mida tema 
saab täita kõige paremini, ning 
oleks valmis koostööks.

Konverentsi lõpetas Piret Sapp 
ettekandega „Koolivõrgu kor-
rastamine“ mis tõi esile suuri-
mad väljakutsed Mustvee valla 
koolivõrgus ning andis mõtteid 
vallavalitsusele ja volikogule mõ-
testamiseks, sõnastamiseks ning 
otsustamiseks. „Tänane olukord, 
kus meil on suured hooned ning 
vähe õpilasi, pole jätkusuutlik. 
Soovime leida võimalusi pak-

kumaks kvaliteetset haridust. Et 
meil oleks kaasav ja ressursitõhus 
õppeasutuste võrk ja taristu, et 
haridus oleks kättesaadav eri 
sihtrühmadele ja õppekeskkond 
toetaks nüüdisaegset õpikäsi-
tust,“ öeldi ettekandes.

Soovime jätkata selliste hariva-
te ja oluliste teemade käsitlemist 
Mustvee vallas laiemalt. Konve-
rents oli hea sisend haridusvõrgu 
olemuse mõtestamiseks ning 
hetkel haridust puudutavate 
teemade arutlemiseks.

GAIlE VASK, haridusspetsialist

Mustvees peeti hariduskonverentsi

Lohusuu Koolis:
Johannes Taim, Aleksander Pshenichnikov, Joonas Jaska ja Michael Nõmm. 
Klassijuhataja Triinu Dressel.

Mustvee Koolis:
Georgi Andreev, Anita Gunina, Karl Richard Hinno, Annabel Kaasik, Mathias Kuusik, Artur Rjabinin, 

Romet Soome, Roland Taat, Tanel Jaan Tomson, Sandra Vesiko.
Klassijuhataja Sirje Kütt

Peipsi Gümnaasiumis:
Yevhenii Beryl, Aleksandra Guž, Mark Kallaste, Anastasia Kolpakova, Erik Mitt, Jevgeni Moskvin, Piotr 

Orlov, Maria Ossipenko, Kirill Sokolov, Timur Svätski, Mihail Žilkin, Artjom Võssokov, Darina Kulik.
Klassijuhataja Oksana Kütson.

Avinurme Gümnaasiumis alustasid kooliteed: 
Kaisa Arold, Jasper Haavalaid, Sebastian Kalaus, Brita Oja, Aliisa Rattiste, Oliver Kustav Rosar, Margret 

Tooming, Keto Utsar, Rihhard Valter. 
Klassijuhataja Kaiel Altpere

Voore Põhikoolis:
Merilii Rande ja Dmytro Maksymiuk. 
Klassijuhataja on Heveli Ivask.

Meie valla koolides 
alustas esimestes klassides  

kooliteed 38 last.

FOTOD: ERAKOGU

Tervitame kõiki 
kooli alguse puhul! 

Et Teil jätkuks ikka tahet 
õppida ja omandada 

teadmisi. Soovime kõigile 
edu, kordaminekuid ja palju 

rõõmu uuel kooliaastal!

Mustvee Vallavolikogu
Mustvee Vallavalitsus
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Mustvee Valla Teataja  ilmub 2023. aastal üks kord kuus koos ajalehega Vooremaa.
Mustvee Valla Teatajale laekunud artiklid ja lood, mis ei mahu paberkandjale, lisatakse veebiväljaandele lehe ilmumise päeval.
mustveevald.kovtp.ee/vallaleht

Vallavalitsuse istungitel
15. augustil
- väljastati ehitusload Ulvi 

külas Keskuse katastriüksusele 
päikeseelektrijaama rajamiseks 
ja Kääpa külas Kääpa keskus  
4 katastriüksusele päikeseelekt-
rijaama rajamiseks;

- otsustati võõrandada oks-
jonikeskkonnas Osta.ee valla-
valitsuse omanduses olevad  
2 sõiduautot Mitsubishi I-Miev, 

- otsustati toetuse eraldamine 
Mittetulundusühingu Avinurme 
Külavanemate Koda projekti 
„Kriisiennetus Avinurme kandi 
külades“ omafinantseeringuks 
200 eurot ja Adraku Külaselt-
sile projekti „Adraku külaseltsi 
uuendamine“ omafinantseeringu 
ja projekti elluviimise käigus 
tekkinud täiendavate kulude 
katmiseks toetust 100 eurot; 

- otsustati puudega inimeste elu-
asemete füüsiline kohandamine; 

 - otsustati nõusoleku andmine 
katastriüksuste piiride muut-
miseks;

- otsustati maaüksustele lähi- 
aadresside ja sihtotstarvete mää-
ramine;

- anti nõusolek munitsipaal-
maa koormamiseks isikliku kasu-
tusõigusega;

- kiideti heaks vallavolikogu 
otsuse eelnõu „lohusuu sadama 
akvatooriumi määramise koos-
kõlastamine“ ja saadeti vallavo-
likogule vastuvõtmiseks;

- anti luba avaliku ürituse kor-
raldamiseks – Peipsi Toidu Täna-
val Pop-up koht „Sadamalinn“;

- info 30. augustil Mustvee 
kultuurikeskuses toimuvast kon-
verents-infopäevast „Kõik on uus 
septembrikuus“.

23. augustil
- otsustati sotsiaaleluruumi 

üürilepingu pikendamine;
- anti nõusolek katastriüksuse 

jagamiseks;
- otsustati maa ostueesõigu-

sega erastamise võimalikkus ja 
tingimused;

- kiideti heaks vallavolikogu 
otsuste eelnõud „loa andmine 
kinnisasja omandamiseks Ylicool 
Catering OÜle Odivere külas asu-
va Taali kinnistu omandamiseks“  
ja „loa andmine kinnisasja 
omandamiseks MFO OÜle Piil-
si külas asuva Aanati kinnistu 
omandamiseks“  ja saadeti valla-
volikogule vastuvõtmiseks;

- väljastati ehitusluba Raja 
külas Kalda tn 78 katastriüksusel 
asuva elamu-kuur-laut lammu-
tamiseks;

- väljastati ehitusload Mustvee 
linnas Õnne tn 5 katastriüksusele 
kuuri püstitamiseks ja Odivere 
külas Puusta katastriüksusele 

päikeseelektrijaama rajamiseks;
- otsustati sundvalduse sead-

mine Elektrilevi OÜ kasuks 
Mustvee linnas Ehitajate tee 4 
katastriüksusel; 

- määrati Mustvee linnas Pihk-
va tn 59 kinnistu enampakkumi-
se uus alghind;

- kiideti heaks vallavolikogu 
otsuse eelnõu „Mustvee valla-
volikogu otsuste muutmine“ 
(otsusega muudetakse kinnis-
tute laekannu tee 10 Ulvi küla, 
Vadira Adraku küla, Indriku 
Adraku küla ja Otsa Kärasi küla 
ning korteriomandid laekannu 
tee 3-7 Ulvi küla ja laekannu 
tee 3-11 Ulvi küla eelnevalt 
määratud alghinda) ja saadeti 
vallavolikogule vastuvõtmiseks;

- kiideti heaks vallavolikogu 
otsuse eelnõu „Vallavara võõ-
randamine“, millega võõranda-
takse avalikul enampakkumisel 

kinnistu Sõpruse 149 Kasepää 
külas ja saadeti vallavolikogule 
vastuvõtmiseks;

- otsustati huvitegevuse kulu-
hüvitise määramine.

29. augustil
- kiideti heaks vallavolikogu 

otsuse eelnõud „Peremehetute 
ehitiste väljaselgitamine“ ja 
saadeti vallavolikogule vastu-
võtmiseks;

- anti nõusolek katastriüksuse 
liitmiseks;

-väljastati ehitusluba Mustvee 
linnas Pihkva tn 111 katastri-
üksusele päikeseelektrijaama 
rajamiseks;

- väljastati projekteerimistin-
gimused;

- otsustati munitsipaalelu-
ruumide üürilepingute piken-
damine;

- otsustati hooldaja ja hoolda-

jatoetuste määramine;
- otsustati sotsiaaleluruumi 

üürile andmine;
- otsustati väljaspool kodu 

osutatava ööpäevaringse üld-
hooldusteenuste osaline rahas-
tamine;

- otsustati sotsiaalkorteri kasu-
tamise eest arve tasumine;

- otsustati alla lihthanke piir-
määra jääva hanke korraldamine 
„Mustvee valla konsolideerimis- 
grupi 2023, 2024, 2025. a majan-
dusaasta aastaaruannete audi- 
teerimine“;

- kinnitati Mustvee valla 2024. 
aasta eelarve eelnõu koostamise 
ajakava;

- kriisikomisjoni koosseis  kin-
nitati.

30. augustil toimus Must-
vee vallavolikogu II koosseisu  
23. istung.

Volikogu päevakorras:
- raamatupidamisosakonna 

juhataja T. Treial andis ülevaate 
2023. aasta I poolaasta eelarve 
täitmisest;

- JAEK-i juhatuse liige A. Tamm 
tutvustas meetme „Atraktiivne 
piirkondlik ettevõtlus- ja elu-
keskkond“ (PEEK) raames ette-
valmistatud projekte aastateks 
2024–2027, millele taotletakse 

vallapoolset omaosalust. Projekti 
toetusmäär on 75% ja omaosalus 
25%. Ette on valmistatud kaks 
taotlust – noorte ettevõtlikku-
se edendamine ja Kesk-Eesti 
ettevõtlusinkubaator. Volikogu 
otsustas garanteerida projektide 
omafinantseeringu tasumise 
Mustvee valla 2024., 2025. ja 
2026. aasta eelarvetest;

- kooskõlastati lohusuu sada-
ma akvatooriumi koordinaadid;

- otsustati anda Ylicool Cate-
ring OÜle luba Mustvee vallas 

Odivere külas asuva Taali kinnis-
tu omandamiseks ja MFO OÜle 
Mustvee vallas Piilsi külas asuva 
Aanati kinnistu omandamiseks;

- otsustati alandada volikogu 
otsustega määratud katastriük-
suste alghindasid laekannu tee 
10 Ulvi külas, Vadira Adraku kü-
las, Indriku Adraku külas ja Otsa 
Kärasi külas ning korteriomandid 
laekannu tee 3-7 ja laekannu tee 
3 11 Ulvi külas, kuna ei leidnud 
eelnevalt määratud alghindadega 
ostjaid oksjonitel;

- otsustati võõrandada Mustvee 
vallale kuuluv Kasepää külas Sõp-
ruse 149 asuv kinnistu, suuruse-
ga 1715 m². Kinnistu alghinnaks 
määrati 150 000 eurot. Kinnistu 
võõrandatakse enampakkumise 
korras;

- vallasekretär D. Utsar andis 
ülevaate rahandusministeeriu-
miga toimunud kirjavahetusest 
Benito Agirre tänava nime muut-
mise teemal, rahandusminis-
teeriumi ja vallavalitsuse poolt 
esitatud seisukohtadest, volikogu 

komisjonide seisukohtadest ning 
Benito Agirre tänava kinnistu-
omanike seas tehtud küsitluse 
tulemustest. Vallavolikogu otsus-
tas 19 poolthäälega jätta Benito 
Agirre tänava nimi muutmata;

- vallavolikogu otsustas aren-
gu- ja eelarvekomisjoni ning ma-
janduskomisjoni asemele moo-
dustada 10-liikmelise eelarve- ja 
majanduskomisjoni. Komisjoni 
esimeheks valiti Hannes Soosaar 
ja aseesimeheks Sergei Uleksin. 
Komisjoni esimehe esildise alusel 

kinnitati komisjoni koosseis järg-
miselt: Andri Plato, Ülle Rosin, 
Aivar Anijago, Riina Pajula, Ver-
ner Mölder, Ants Rummel, Tarmo 
Tomson, Einar Hinno;

- vallavanem I. Kullam an-
dis ülevaate haridusteema-
dest, käimasolevatest projek-
tidest ja soojamajandusest. 
Järgmine vallavolikogu istung 
toimub 27. septembril.

ÜllE ROSIN
vallavolikogu esimees

laupäeval, 30. septembril 
2023 toimub Mustvee vallas 
kolmas jäätmekogumisring, mil-
le käigus viiakse kõigist soovi 
avaldanud majapidamistest ära 
kolme liiki jäätmeid: paber ja 
papp, biolagunevad aiajäätmed 
ja suurjäätmed. Kui kogumisrin-
gil osaleda soovijaid saab olema 
väga palju ja jäätmete maht on 
suur, siis võib vedaja jäätmete 
kogumist jätkata ka järgmisel 
nädalavahetusel, st 7. ja 8. ok-
toobril. 

Tingimused jäätmekogu-
misringil osalemiseks on 
järgmised:

Paber ja papp, st ajalehed, 
ajakirjad, kataloogid, reklaam-
materjalid, koopia- ja joonistus-
paber, vihikud, kartongist kaus-
tikud, ilma kaanteta raamatud, 
pappkarbid ja -kastid peavad 
jäätmevedajale üleandmisel ole-
ma kuivad ja puhtad. 

Paberi ja papi üleandmiseks 
sobivateks mahutiteks võivad 
kokkuleppel jäätmevedajaga olla 
sinist värvi või paberijäätmeid 
tähistava kleebisega konteiner, 
läbipaistev kilekott (vajadusel 
saab selle tasuta jäätmevedajalt) 
või pappkast tingimusel, et see ei 
saa enne jäätmevedajale üleand-
mist märjaks. 

NB! Paberijäätmete hulka 
EI KUULU määrdunud või vetti-
nud paber ja papp, majapidamis- 
ja küpsetuspaber, kiletatud või 
lamineeritud paber, pabersalvrä-
tid, pabernõud ja tapeet – sellised 
jäätmed on jäätmevedajal õigus 

jätta ära viimata. läbipaistma-
tutes kilekottides jäätmeid vastu 
ei võeta.

Biolagunevad aiajäätmed, 
st rohi, puulehed, peened oksa-
jupid jms peavad jäätmevedajale 
üleandmiseks olema läbipaist-
vates 150-liitristes kilekottides 
(mitte üle 10 kg). Sobivaid 
kilekotte müüakse nii Coop’i 
kauplustes kui ka erinevates e-
poodides, nt pakendikeskus.ee. 
Kilekotid tueks sulgeda selliselt, 
et neid oleks lihtne avada, sest 
vedaja tühjendab kotid jäätme-
veokisse kohapeal. 

NB! Aiajäätmete kotti 
teist liiki jäätmeid panna ei 
tohi, vastasel juhul on jäätme-
vedajal õigus jätta jäätmed ära 
viimata. läbipaistmatutes kile-
kottides jäätmeid vastu ei võeta.

Suurjäätmed on suu-
remõõtmelised olmejäät-
med, mida kaalu või mahu tõttu 
ei ole võimalik paigutada jäätme-
mahutisse, nagu mööbliesemed, 
vaibad, kardinapuud, riidenagid, 
peeglid, spordivahendid, lapse-
vankrid, WC-potid, madratsid 
jms. Selliseid jäätmeid saab üks 
majapidamine ühel kogumisrin-
gil üle anda kuni 5 m³. Suuremad 
kapid tuleks võimaluse korral 
osadeks lahti võtta. 

NB! Suurjäätmete hulka 
EI KUULU ehitus- ja lammutus-
jäätmed, ohtlikud jäätmed ning 
suuremõõtmelised probleem-
tooted (autoromud või nende 
osad, vanarehvid, elektri- ja 
elektroonikaseadmed või nende 

osad) ja muud tootjavastutusega 
hõlmatud jäätmed – sellised jäät-
med on jäätmevedajal õigus jätta 
ära viimata.

Jäätmekogumisringile saab 
end registreerida AS Eesti 
Keskkonnateenused telefonil  
738 6700 või meiliaadressil 
tartu@keskkonnateenused.ee. 
Registreerumine lõpeb 25. 
septembril 2023. 

Teenuse tellimisel tuleb ve-
dajale teada anda äraantavate 
jäätmete liik ja ligikaudne kogus 
ning leppida kokku koht, kus 
jäätmeveoki suurust arvestades 
on võimalik jäätmeid üle anda 
(prügikonteineri juures, värava 
kõrval, tee otsas vm). 

Teenuse tellijal tuleb veopäeva 
hommikul kella 9ks paigutada 
oma jäätmed kokkulepitud asu-
kohta. Kuna jäätmed tõstetakse 
autosse kraanaga, siis peaksid 
need olema paigutatud kompakt-
selt, jäätmeliikide kaupa ning 
kaugemale hoonetest, puudest 
ja elektriliinidest. läbipaistma-
tutes kilekottides jäätmeid vastu 
ei võeta.

Iga jäätmeliigi üks veokord 
maksab 0,05 eurot, mille jäät-
mevedaja lisab järgmisele arvele. 
Jäätmevedajal on õigus küsida 
teenuse tellijalt tasu tehtud 
tühisõidu eest, kui jäätmeid ei 
ole veopäevaks kokkulepitud 
kohta välja pandud või on üle-
andmiseks välja pandud ainult 
sobimatud jäätmed.

PIllE lAPIN
keskkonnaspetsialist

В субботу, 30 сентября 2023 г. в 
волости Муствеэ состоится тре-
тий этап сбора отходов, в ходе 
которого все домохозяйствa мо-
гут при желании освободиться 
от трёх  видов  отходов: бумага 
и картон, биоразлагаемые садо-
вые отходы и крупногабаритный 
мусор. Если желающих принять 
участие в сборе будет много и 
объем мусора большой, перевоз-
чик может продолжить сбор от-
ходов и в следующие выходные, 
т. е. 7 и 8 октября.

Условия участия в сборе от-
ходов следующие:

Бумага и картон, т. е. газеты, 
журналы, каталоги, рекламные 
материалы, копировальная и 
рисовальная бумага, тетради, 
картонные папки, книги без об-
ложек, картонные коробки и 
ящики должны быть при сдаче 
перевозчику отходов сухими и 
чистыми.

Бумагу и картон можно пере-
дать по согласованию с операто-
ром вывоза мусора в контейнере 
синего цвета или с наклейкой, 
обозначающей макулатуру, в 
прозрачном полиэтиленовом па-
кете (при необходимости можно 
получить бесплатно у перевоз-
чика отходов) или в картонной 
коробке при условии, что она не 
промокает.

Внимание! К бумажным от-
ходам НЕ ОТНОСЯТСЯ загряз-
ненные или влажные бумага и 
картон, хозяйственная и пекар-
ская бумага, бумага с пленочным 
или с пластиковым покрытием, 
бумажные салфетки, бумажная 
посуда и обои ‒ перевозчик от-
ходов имеет право не вывозить 
такие отходы. В непрозрачных 

пакетах отходы не принимаются.

Биоразлагаемые садовые от-
ходы, т. е. трава, листья деревьев, 
мелкие ветки и т. д., должны при 
передаче оператору вывоза му-
сора быть в прозрачных 150-ли-
тровых полиэтиленовых пакетах 
(не более 10 кг). Подходящие 
пластиковые пакеты продают-
ся в магазинах Coop, а также в 
различных интернет-магазинах, 
например pakendikeskus.ee. За-
крыть пластиковые пакеты так, 
чтобы их можно было легко от-
крыть, поскольку перевозчик 
опустошает пакеты в машину на 
месте.

Внимание! В мешок для садо-
вых отходов нельзя помещать 
другие виды отходов, в против-
ном случае перевозчик отходов 
имеет право не вывозить такие 
отходы. В непрозрачных пакетах 
отходы не принимаются.

Крупногабаритный мусор, 
это крупные бытовые отходы, 
которые не могут быть поме-
щены в контейнер для мусора 
из-за их веса или объема, такие 
как мебель, ковры, карнизы, 
вешалки для одежды, зеркала, 
спортивный инвентарь, детские 
коляски, унитазы, матрасы и т. 
д. Одно хозяйство может сдать 
крупногабаритный мусор за 
один раз до 5 м³. По возмож-
ности большие шкафы следует 
разобрать.

Внимание! К крупногабарит-
ным отходам НЕ ОТНОСЯТСЯ  
строительные отходы, опасные 
отходы и крупногабаритные 
проблемные предметы (автомо-
бильные отходы или их части, 
отработанные шины, электриче-
ские и электронные устройства 

или их части) и другие отходы, 
на которые распространяется 
ответственность производите-
ля ‒ перевозчик отходов имеет 
право не вывозить такие отходы.

Для участия в сборе от-
ходов можно зарегистриро-
ваться, позвонив в AS Eesti 
Keskkonnateenused по телефону 
7386700 или по электронной по-
чте tartu@keskkonnateenused.ee 
. Регистрация заканчивается 25 
сентября 2023.

При заказе услуги необходи-
мо сообщить оператору вывоза 
мусора вид и примерное коли-
чество отходов и согласовать 
место, где, учитывая габариты 
мусоровоза, можно передать от-
ходы (около мусорного контей-
нера, рядом с воротами, на краю 
дороги и т. д.).

Заказчик услуги должен раз-
местить отходы в согласованном 
месте в день сбора к 9:00 часам 
утра. Так как отходы поднима-
ются в машину краном, разме-
щать их следует компактно по 
видам отходов, вдали от постро-
ек, деревьев и линий электропе-
редач. В непрозрачных пакетах 
отходы не принимаются.

Стоимость одной перевозки 
каждого вида отходов составляет 
0,05 евро, которые оператор вы-
воза мусора добавляет к следую-
щему счету. Перевозчик отходов 
имеет право потребовать от кли-
ента плату за порожнюю  езду, 
если отходы не выставлены в 
день перевозки в согласованном 
месте или к сдаче были выставле-
ны только непригодные отходы.

ПиллЕ лаПин, 
специалист 

по окружающей среде

Vallavolikogus 30. augustil

Järjekordne jäätmekogumisring 
toimub 30. septembril

Следующий сбор отходов состоится 30 сентября
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Mustvee 
vald toetab 
ettevõtluse 
arengut

30. augustil oli tähtaeg, millal tuli 
esitada meetme „Atraktiivne piir-
kondlik ettevõtlus- ja elukeskkond“  
projektid. Jõgevamaa osales kahe 
projekti ettevalmistuses: „Kesk-Eesti 
Ettevõtlusinkubaator 2024–2026“ ja 
„Noorte ettevõtlikkuse edendamine“. 

30. augustil oli ka see tähtis päev, 
kui Mustvee volikogu otsustas eral-
dada projektide omaosaluseks kokku 
pisut üle 15 000 euro aastas. Projektid 
toetavad Mustvee valla arengukava 
tegevussuunda „Ettevõtlik vald“. 
Omaosaluse ja projektitoetuse eest on 
võimalik aidata arendada Jõgevamaa 
ettevõtete tegevust, anda ettevõte-
tele võimalus katsetada oma toote 
prototüüpi, arendada ettevõtlikke 
kogukondi, korraldada valdkondli-
ke ja valdkondadeüleseid seminare 
ja infopäevi. Noorte ettevõtlikkuse 
tegevuste hulgas on aga muuhulgas 
ka juhendajate arendamine ja moti-
veerimine. 

Projektide toel saab edaspidi  
Jõgevamaal kohapeal lisaks alustava 
ettevõtte nõuannetele ka tegutsevate 
ettevõttete arendamise plaane aruta-
da erinevate kogemustega spetsialisti-
dega. Samuti saab maakonnas olema 
inimene, kes keskendub eelkõige et-
tevõtlikele noortele. Ettevõtlike noor-
tega tegeleme koos Viljandi, Võru, 
Valga, Põlva ja Tartumaa noortega. 
Ettevõtlusinkubaatori projekti viime 
ellu koos Viljandi ja Järvamaaga. 

AIVE TAMM
SA Jõgevamaa Arendus- ja 
Ettevõtluskeskuse juhataja

„Õpilased võivad küll unustada, 
mida sa neile õpetasid,
kuid nad ei unusta kunagi seda, 
mida sa neid tundma panid.“

Uus kooliaasta on alanud. 
Õpetajad ja koolijuhid annavad 
endast parimat, et õpilasi eluks 
ette valmistada. Kiires elutempos 
ei pruugi me märgatagi, kui in-
tensiivne võib olla ühe haridus-
töötaja argipäev. On äärmiselt 
oluline nende tööd märgata ja 
tunnustada ning näidata ka väl-
ja, et me hoolime.  

Jõgevamaa Arendus- ja Ette- 
võtluskeksus (JAEK) kutsus 
25. augustil kokku maakonna 
haridustöötajad Jõgeva kultuuri-
keskusesse. Päeva esimese poole 
mõttelõngu aitas hargnema pan-
na Viljandi kultuuriakadeemia 
direktor Juko-Mart Kõlar, kelle 
eestvedamisel arutleti, kuidas 
rääkida õpilastele enesejuhti-
misest ning loovettevõtte aren-
damisest. Päeva teises pooles 
kuulutati välja Aasta õpetaja 
konkursi Jõgevamaa võitjad.

lisaks tunnustati veel õpeta-
jaid, kelle õpilased olümpiaadide 
maakonnavoorudes eelmisel õp-
peaastal oma klasside arvestuses 
esikohale tulid. 

Mustvee vallast said tun-
nustuse: 

• Ants Aader Mustvee koolist, 
kelle õpilane Johannes Blum-
bach saavutas 7. klassis esikoha 
bioloogia olümpiaadil; 

• Lemmi Orav Voore põhikoo-
list, kelle õpilane Rasmus Maa-
sing saavutas 8. klassis esikoha 
loodusteaduste olümpiaadil; 

Kooliaasta algusele mõeldakse 
ikka kerge hingevärinaga – kui-
das mul sel aastal läheb? Millega 
saan paremini hakkama, millega 
takerdun. 

Nii mõtlevad õpilased, aga 
ilmselt rohkem veel õpetajad. 
Et koolirahvale pisut omalt-
poolt teadmisi ja valmisolekut 
juurde anda, korraldas Jõge-
vamaa Arendus- ja Ettevõtlus-
keskus juba teist korda ohutus- 
õppuse ÄKK – ÄKKi juhtub. 

Õppuse raames kogesid 4-liik-
melised koolitiimid päeva jook-
sul 11 erinevat situatsiooni, 
milleks ei saa kunagi liiga valmis 
olla – kohtumine metsloomaga, 
mürgistused, ohtlikud esemed 
koolis, mures laps, haavad, 
kahtlaselt käituv ekskursiooni-
buss, jne. Õppus toimus Jõgeva 
põhikooli klassides ja õuealal. 

Õpetajatele jagasid oma tead-
misi keskkonnaamet, Eesti Puna-
ne Rist, päästeamet, transpordi-
amet, Eesti Koolipsühholoogide 
Ühing, Kerttu Kuld, Naiskodu-
kaitse, Ohvriabi, terviseamet, 
Jõgevamaa nõustajate ühendus 
ja politsei. 

Kokku osales õppusel ka-
heteistkümne haridusasutuse 
esindajad. 

Kuigi töötoas ette nähtud aeg 
oli piiratud ja mitmed teemad 
väga keerulised, said osalejad 
palju häid mõtteid, kuidas olu-
kordades tegutseda. Ja ka töö-
tubade juhendajad said kinnitust 
sellest, et koolides on lapsed 
hoitud. 

Tagasisideringis leiti, et sellist 
koolitust on vaja mingi aja pärast 
kindlasti korrata. Samuti sooviti, 

Mustvee valla õpetajad tunnustusüritusel

• Ene Lüüs Mustvee koolist, 
kelle õpilased Rico-Cristiano 
Tamm 8. klassis ja Kristjan Perm 
9. klassis saavutasid esikoha 
geograafia olümpiaadil ning 
Fred Kihu, kes saavutas 9. klassis 
esikoha keemia olümpiaadil;

• Rita Postov Mustvee koolist, 
kelle õpilane Fred Kihu saavu-
tas 9. klassis ka matemaatikas 
esikoha; 

• Maive Tooming Avinurme 
gümnaasiumist, kelle õpilased 
Raiko Villers gümnaasiumi ast-
mes, August Karro põhikooli kol-
mandas astmes ja Emma Marie 
Tooming põhikooli teises astmes 
saavutasid esikohad inimese-
õpetuse ja ühiskonnaõpetuse 

olümpiaadidel maakonnas. 
Esile tõsteti veel: 
Kristiina Akulitš (lohusuu 

kool), kes on silma paistnud 
erinevate ainealaste teadus-
projektide väljatöötamisega 
ning õpilaste inspireerimisega 
füüsikas;

Kristi Lõbu (Avinurme güm-
naasium), kes korraldas Jõgeva-
maa 4. klasside õpilaste inglise 
keele mängu päeva ning on and-
nud välja erinevaid inspireeri-
vaid ainealaseid õppematerjale;

Heidi Aruväli, Ade-Liis 
Soosaar ja Ly Zavatski, 
kes on juba 5 aastat vedanud 
Mustvee koolis edukalt KiVa 
(Kiusamisvaba Kool) programmi. 

ÄKKi ikka ei juhtu!

et ühe teemaga saaks tegeleda 
pikemalt. 

Jõgevamaa haridusasutuste 
ohutusõppus ÄKK toimus juba 
teist korda. Esimene ÄKK korral-
dati 2021. aasta augustis. Must-
vee koolidest oli väljas Mustvee 
kooli, Avinurme gümnaasiumi, 
Voore kooli ja lohusuu kooli 
meeskonnad.

AIVE TAMM
SA Jõgevamaa Arendus- ja 
Ettevõtluskeskuse juhataja

On selge, et kõik Must-
vee valla haridusasutused 
annavad oma igapäevatöös 
maksimumi. Nagu ütles Uni-
piha algkooli lapsevanem  
1. septembri Tartu Postimehe 
artiklis: „Nii halba kooli pole 
veel tehtud, mis ei laseks 

õppida lapsel, kes ise tahab 
õppida“. 

EVElYN SEPP
SA Jõgevamaa Arendus- ja 

Ettevõtluskeskus
noorte ettevõtlikkuse ja

 haridusprojektide 
koordinaator

Mustvee koolid alustasid 
kooliaastat pidulikult 
kultuurikeskuses

Ühine kooliaasta avaaktus annab lootust edasiseks tiheda-
maks koostööks. Saalitäis lapsi, lapsevanemaid ja õpetajaid 
alustas järjekordset uut (kooli)aastat. Õppima peame me kõik: 
lapsed koolis raamatutarkust, täiskasvanud viimistlevad laste 
kaudu oma elutarkust. luuletaja Olivia Saar on luuleridadeks 
sättinud lihtsa tõe: 

Ei saa tarkust pähe panna
võimu ega väega,
ei saa tarkust krati kombel 
külast kokku kanda
ega selle tabamiseks 
rasket raha anda.

Õpetada ei saa kedagi, saab vaid õppida. Meie õpetajad on 
valmis lapsi nende õpiteel toetama ja motiveerima.

Alanud kooliaasta ei ole samasugune, nagu oli eelmine ja 
aasta pärast saabuv järgmine pole kindlasti alanud kooliaasta 
koopia.

Mõned olulisemad infokillud, mis lähiajal olnud ja millised 
sündmused kohe-kohe tulemas:

• Peipsi gümnaasium liitus üleriigilise KiVa programmiga, 
kogu koolipere on augustikuus koolitust saanud ja valmis mär-
kama, ennetama, sekkuma. KiVa tähendab KiusamisVaba kooli 
ja Mustvee koolil on juba mitmeaastane programmis osalemise 
kogemus.

• Jätkame eesti keele ja eestikeelset õpet senisest suuremas 
mahus, sest seaduse kohaselt on järgmisel aastal Eestis ainult 
eesti õppekeelega esimesed ja neljandad klassid.

• Jätkame varasemates projektides osalemist ja liitume 
uutega.

• Osaleme vallasisestel, maakondlikel ja üleriigilistel spordi-
võistlustel, olümpiaadidel, külastame teatrietendusi.

• 11. septembril toimub Avinurmes 8. ja 9. klassidele mõeldud 
karjääripäev, kus osalevad ka kõik Mustvee koolide õpilased.

• 14. septembril istutavad 1., 9. ja 12. klassi õpilased Peipsi 
Koostöökeskuse ühisprojekti raames Mustvees puid-põõsaid. 
Tuleb hariv ja õpetlik ettevõtmine Peipsi kaldal.

• Eelkool alustab Mustvees 6. oktoobril 
• Mustvee Kooli aastapäeva tähistame 21. oktoobril, Peipsi 

gümnaasiumi aastapäeva 25. novembril
Õpihimulist ja teguderohket uut (kooli)aastat meile kõigile!

RIINA KOOlMEISTER
Mustvee kooli ja Peipsi gümnaasiumi direktor

Meie valla õpetajad kuulamas ja vaatamas.   FOTOD: lEA PIHlAK

Haridustöötajad õppustel.                                                                                                                                          FOTOD: AIVE TAMM

Aasta õpetaja auhinda näitab Evelyn Sepp.
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Algab toetuste taotlemine 
Kodanikuühiskonna 
innovatsioonifondist

Taotlusvooru eesmärk on tõsta elanikkonnakaitse võime-
kust kogukonnas ja edendada kogukondade ning kohalike 
omavalitsuste koostööd.

Julgeolekuolukorrast tingituna on siseministeeriumi ra-
hastatud ja Kodanikuühiskonna Sihtkapitali (KÜSK) poolt 
ellu viidava innovatsioonifondi 2023. aasta taotlusvooru 
fookuses just elanikkonnakaitse.

Innovatsioonifondist saab toetust taotleda:
• kohaliku tasandi elanikkonnakaitse vajaduste väljasel-

gitamiseks (nt arutelud, ümarlauad, kriisirollide kaardista-
mine ja loomine, kriisivalmiduse liidrite määramine jne) kui 
need ei ole veel teada ja/või kokku lepitud kogukondlikult 
ja/või kui kohaliku tasandi elanikkonnakaitse vajadused on 
välja selgitatud, siis

• konkreetsete elanikkonnakaitse vajaduste rahastamiseks 
(nt teenuste tellimine, inventari soetamine, elektri varustus-
kindluse tagamine, kriisivarude kaardistamine, soetamine 
ja täiendamine, kriisiplaani koostamine, varjumiskohad ja 
-kindlus jne).

Projekti elluviimise periood on 26. juuni 2023  kuni 31. 
augustini 2024. 

Taotlejaks saab olla Eestis registreeritud mittetulun-
dusühing, mis tegutseb põhikirja järgi avalikes huvides 
või seltsing, mis tegutseb kirjaliku seltsingulepingu järgi 
avalikes huvides.

Taotlusi saab esitada 22. augustist kuni 30. novembrini 
2023 kultuuriministeeriumi toetuste menetlemise infosüs-
teemi (TMS) kaudu aadressil https://toetused.kul.ee/et/
login ning taotlusega koos tuleb esitada:

• kohaliku omavalitsuse vormikohane kinnituskiri;
• vajadusel taotleja esindusõigust tõendav volikiri;
• kirjalik seltsinguleping, kui taotlejaks on seltsing.
Taotluse koostamisse peab olema kaasatud päästeameti 

esindaja, kes hindab tegevuste seotust, mõju ja oodatavat 
tulemust elanikkonnakaitsele kohalikul tasandil. 

Jõgevamaa projektidele on kontaktisikuks Tartu-Jõgeva-
maa päästepiirkonna juht Viljar Schmidt viljar.schmidt@
rescue.ee, tel 5262 091.

Iga kohaliku omavalitsuse kohta on ette nähtud maksi-
maalne toetussumma, mille piires selle omavalitsuse ter-
ritooriumil tegutsevad MTÜ-d ja seltsingud raha taotleda 
saavad. 

Jõgevamaa valdade taotlusvooru eelarved on järgmised:  
Jõgeva vald  13 459,39 €;  Mustvee vald 6917,32 €;  Põlt-
samaa vald 10 417,94 €.

Ühe kohaliku omavalitsuse territooriumilt võivad taot-
luse esitada üks või ka mitu taotlejat, kuid see peab olema 
kohaliku omavalitsusega läbi arutatud ja omavalitsuse 
kinnituskirjas märgitud. 

Taotlusvooru tingimused ja muu  vooru info on leitav 
KÜSKi kodulehel. 

Lisainfo: Kersti Kurvits, Jõgevamaa Arendus- ja Ette-
võtluskeskuse vabaühenduste konsultant, tel 520 8423, 
kersti@jaek.ee 

Mustvees on viimastel aastatel 
olnud probleemiks nõrk veesur-
ve, eriti suvekuudel ja ka rohke 
rauasisaldus vees. lähiajal on 
aga oodata olukorra paranemist 
sest suvel algas Eesti Euroopa 
liidu välispiiri programmi pro-
jekt „Mustvee WaterMan“, kus  
renoveeritakse Mustvee linna 
tsentraalse veevarustuse pumpla 
ja veetöötlusjaam, rajatakse kõ-
vakate Mustvee sadamas paatide 
remondi- ja hooldusalale ning te-
hakse keskkonnaharidustegevusi. 

Vett on mõistlik säästa 
ka veerohkes Eestis

Mustvees kasutatakse ühis-
veevärgis ligi 60 liitrit ehk  
5 ämbritäit joogivett elaniku 
kohta päevas. See on vähem, 
kui Eestis keskmiselt, kuid vett 
tasub rohkemgi kokku hoida, 
sest sellega säästame nii raha kui 
keskkonda. 

Väga paljude maailma piirkon-
dadega võrreldes on Eestis vett 
piisavalt. Samas näitas möödu-
nud suve alguse pikk kuivape-
riood, et veeressursid pole ka 
meil lõputud. Näiteks Viimsis 
hakkasid elanikud kuumaga nii 
palju joogivett aedade kastmiseks 
kulutama, et vald oli silmitsi 
veekriisiga. Elanike veekasutus 
suurenes tavapärasega võrreldes 
koguni 37% võrra ja vallavalitsus 
andis tungiva soovituse aedade 
kastmine lõpetada. Viimsi vallas 
on juba oluliselt kärbitud uute 
elamualade planeerimist, sest 
põhjavesi on piiratud ja joogivett 
ei tarvitse kõigile jätkuda.

Vee kättesaadavus on Eesti 
eri piirkondades erinev, kuid ka 
Tallinna ümbrusest hõredama 
asustusega Peipsi kandis tasub 
Viimsi probleemidest õppida.

Viimase 30 aastaga on joogi-
vee kasutus Eestis vähenenud 
2 korda. Kraanivee eest tuleb 
varasemast rohkem maksta ja 
raiskamine läheb kalliks. 

Eramaja salv- või puurkaevu 
vee eest ei pea igapäevaselt maks-
ma, kuid ka seal võib ülemäärane 
veekasutus kaevu ajutiselt kuiva-
le jätta. Koduaedade kastmiseks 
kvaliteetset ja tasulist kraanivett 
kasutada ei ole üleliia mõistlik. 
Kuid ka pealtnäha piiramatu ta-
suta kaevuvee olemasolul on aia-
omanikel tark koguda kastmiseks 
vihmavett. Näiteks vihmaveetoru 
alla paigutatavad kogumisnõud ei 
too peenarde kastmiseks lisakulu-
sid ega ohusta põhjaveevarusid. 

Vee kokkuhoid kodus
Suurem osa puhtast joogiveest 

kasutatakse siiski mitte aedades, 
vaid kodudes sees. Rohegeeniuse 
portaali andmetel kulub Euroopa 
majapidamistes kõige rohkem 
olmevett arusaadavalt enda pe-
semisele – duši all või vannis 
käimisele kulutab eurooplane 
keskmiselt 40 liitrit vett päevas. 
Üllatavalt läheb inimese kohta 
keskmiselt sama palju vett päevas 
alla WC loputuskastist. Järgmist 
remonti planeerides tasub kind-
lasti vaadata, et WC loputuskast 
saaks kahesüsteemne ja väikese 
veepaagiga. Uutes majades ehi-
tatakse üha enam lahendusi, kus 

WC loputuskasti läheb katuselt 
kogutud vihmavesi, mitte puhas 
kraanivesi.

Pesupesemisele kulub Euroo-
pas keskmiselt 20 liitrit vett 
inimese kohta päevas, kätepesule 
15, koristamisele 10 ja nõudepe-
sule 7 liitrit vett päevas. Kuigi 
need kogused ei tundu suured, 
aitab väikegi kokkuhoid päevas 
kokkuvõttes päris palju vett 
säästa. Vett säästev dušisegisti ja 
paljud teised lihtsad lahendused 
aitavad kodus veearveid vähen-
dada ja raha kokku hoida. 

Köögis nõudepesumasina ka-
sutajate rõõmuks võib öelda, et 
neil kulub käsitsi nõude pesemi-

Peipsiveere programm 
toetab Mustvee valla õpilaste 
ettevõtlikkust

Jõgevamaa Arendus- ja Ettevõtluskeskus sai toetuse Peipsi- 
veere projektile, mille raames toimub kõigis Mustvee valla 
koolide 7.–12. klasside õpilastele inspiratsioonipäev. 

Päeva kaasatakse edukate õpilasfirmade loojate ja kohali-
kud ettevõtjad. Inspiratsioonipäeva eesmärgiks on ärgitada 
õpilasi koolis osalema minifirmade ja õpilasfirmade prog-
rammides. Õpilasfirmade loomises osalevatele noortele 
toimuvad oktoobris ja novembris Mustvee kultuurikeskuses 
Õpilasküla koolituspäevad. Ja lisaks saavad nad soovi korral 
osaleda Mustvee jõululaadal, kus neil on eraldi laada-ala. 
Kohal on  ka juhendajad ja eksperdid, kes annavad noortele 
soovitusi äriidee arendamiseks.  loomulikult ei jää õpilaste 
tegutsemistahe ka premeerimata. 

Projektiga on õpilastele ja juhendajatel toetajaks kaasa-
tud mentor, kellel on Junior Achievement Eesti õpilasfirma 
juhendaja litsents ja kes saab olla ka ise õpilasfirma eestve-
dajaks. See võimaldab õpilasfirma luua ka  selles koolis, kus 
litsentseeritud juhendaja puudub. JAEK ootab juba praegu 
särasilmseid kandidaate, kes sooviksid õpilasfirmade töö 
koordineerijaks hakata. Huvi korral võta ühendust evelyn.
sepp@jaek.ee. 

Noorte ettevõtlikkuse projekti „Peipsiveere Mustvee valla 
õpilaste ettevõtlusaktiivsuse ärgitamine“ elluviimist toetab 
Mustvee vald, kes katab vajaliku omaosaluse. 

Teguderohket koostööd oodates ning seiklusterohket 
õppeaastat soovides,

EVElYN SEPP
SA Jõgevamaa Arendus- ja Ettevõtluskeskus

noorte ettevõtlikkuse ja haridusprojektide 
koordinaator

Mustvee arendab oma veemajandust
sega võrreldes vett kuni 5 korda 
vähem. Ka käsitsi nõusid pestes 
saab vett säästa, kui mitte lasta 
vett kogu aeg joosta. Nõudepe-
sumasinat kasutades oleks vee ja 
energia säästmiseks mõistlik see 
määrdunud nõusid täis koguda. 
Erinevalt levinud kombest ei ole 
seejuures mõistlik nõusid enne 
nõudepesumasinasse panemist 
loputada – esiteks kulub loputa-
misele vett ning teiseks saab siis 
nõudepesumasina sensor valesti 
aru, nagu oleks nõud peaaegu 
puhtad ning puhastus võib jääda 
poolikuks.

Projekti partnerid: 

Tule Mustvee sadama-ala puude istutamise pärast-
lõunale 14. septembril algusega 12.30 

Mustvee WaterMan projekti raames istutakse Mustvee 
koolilaste kaasabil sadamaalale paarkümmend puud.

Kõik linnaelanikud on oodatud ka osalema. Üritus 
algab lühikese infotunniga, kus räägime kuidas istutus-
ala planeerida, kuidas ja milliseid puid oma aeda või 
parki üldse istutada, kuidas neid hooldada.  

Puude istutamise järgselt pakutakse osalistele teed ja 
pirukat. Palume oma kruus tee joomiseks kaasa võtta, 
sest ühekordseid nõusid me kasutada ei soovi.

Margit Säre, Peipsi Koostöö Keskus
Aivar lainjärv, Mustvee Haldus OÜ

Projekti ER229 Mustvee WaterMan kaasrahastab Euroopa liit  
Euroopa naabrusinstrumendi raames. 

Suvi möödus kiiresti ja tegu-
salt. loomulikult oli Avinurme 
suursündmuseks 23. juunil toi-
munud Avinurme tünnilaat ja 
kirikukontsert, kus esines Marek 
Sadam ning õhtune jaanisimman 
koos Avinurme Suveteatri uue 
lavastusega „Kassijaht“. Täname 
meeldiva koostöö eest MTÜ Avi-
nurme Tünnilaata.

Jätkasime kultuuriretkedega 
Avinurme piirkonna külades-
se. Sellel aastal olime teemaks 
valinud „Juurtega kodukülla“.  
Kutsusime kodukohta tagasi 
tuntuid inimesi. Vadil käis külas 
Aimar Pihlak koos ansambliga 
Vana kallim, Adrakus  Tallinna 
linnateatri näitleja Indrek Ojari. 
Retked jätkuvad veel ka sügisel, 
kus ootame Ulvile külla Mirle 
Kabelit  (Veisner) ja Piilsisse Ain 
Aganit. 

Avinurme meeskoor tähistas 
oma 40. aasta juubelit meeleolu-
ka kontserdiga Vadil. Esitusele 
tulid laulud läbi neljakümne 
aasta. Eesti Meeste lauluselts 
õnnitles tänukirjaga dirigent 
Urve Toomingat ja meeskoori 
presidenti Arne labet ning mehi, 
kes on laulnud kooris 40 aastat. 
Nendeks tublideks laulumeesteks 
olid Uno Jaska, Indrek Rummel, 
Vello Oja, Arvo Korol ja Udo Mesi. 
Avinurme kultuurikeskus peab 
oluliseks meeskoori keti iga lüli 
ja tänukirja said kõik meeskoori 
liikmed. Jätkuvat laululusti.

Augustis oli meie majas lauri 
Väinmaa kaks klaverikursust 
ning väga andekate pianistide 
lõppkontsert. Suur tänu laurile, 
kes toob meie argiellu nii palju 
imelist muusikat.

16. augustil toimus  üks lõbus, 
muhe ja mõnus kontsert, kus Jaan 
Pehki humoorikaid muinasjutte 
luges Märt Avandi ja muinasjutu-
teemalisi laule sai kuulda mõlema 
esituses. 

Meie eakate klubi Hõbehall 
sai kokku 26. augustil ja pidas 

pikniku klubi asutaja Aime Sal-
mistu koduõues. Ühtlasi tehti 
ekskursioon Avinurmes asuva 
kalatooteid pakkuva Avikala toot-
misruumides ja  degusteeriti sel-
les firmas valminud kalatooteid.

Eakate klubi on juba planee-
rinud ka ekskursiooni Jääaja 
Keskusesse. Aitäh Katrele, kes on 
eakate tegemistel eestvedajaks.

Uut hooaega aga alustame teat-
rietendustega. Külla tuleb Pajusi 
teater etendusega „Viimane vaba 
inimene“, Alle-Saija Teatristuu-
dio etendusega „Daamide õnn“, 
oktoobris külastab meid Rakvere 
teater. Jälgige reklaami.

Oktoobris osaleme täiskasva-
nud õppija nädalal ning rahva-
majade nädalal, mille teemaks 
on sellel aastal „Koostöö“. Väikese 
kogukonnana peaksime olema 
ühtehoidvad, leidma ühised hu-
vid ning hindama võimalusi, mis 
meil juba on.

Selle aasta 21. detsembril on 
meil erakordne võimalus näha ja 
kuulda Avinurme kultuurikesku-
ses Eesti Riikliku Sümfooniaor-
kestri kontserti. 

Mitmed  uued ettevõtmised on 
veel kavandamisel, kuid kindlas-
ti ei unusta me traditsioonilisi 

sündmusi.
 Kultuurikeskuse fuajees ja 

kohvikus on meil avatud igakui-
sed näitused. Septembris on või-
malik vaadata Soome Instituudi 
rändnäitust „Soome disain – ilu 
argipäevas“ mis keskendub ese-
metele, mille läbimõeldud disain 
hõlbustab ja muudab kaunimaks 
meie argipäeva. Näitusel on esin-
datud Soome disaini kuldaja loo-
jate klassikaks muutunud teosed.

Septembris-oktoobris alusta-
vad proovidega naiskoor, mees-

koor, puhkpilliorkester, sega-
rahvatantsurühm, tantsustuudio 
Alima, joogatreening.

KÕIK KOllEKTIIVID OOTAVAD 
OMA RIDADESSE UUSI lIIK-
MEID!  Kui soovid täpsemat infot 
proovide toimumise või muu 
kohta, siis võta julgesti ühendust 
kultuurimaja juhataja Marika 
Schasminiga või helista telefonil 
5122 3512.

MARIKA SCHASMIN
Avinurme kultuurikeskuse

juhataja

Suvi Avinurme mail ja uue hooaja ettevõtmised

Avinurme meeskoor Vadil.                                                                       FOTO: MARIKA SCHASMIN

Klaverikursusel osalejad koos juhendaja Lauri Väinmaaga. 
                                                                        FOTO: KATRE MölDER
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Kalevipoja muuseum sai presidendilt 
kauni kodu tunnustuse

Rakveres toimus 27. augustil 2023. aasta Eest kaunimate ko-
dude tänuüritus. Jõgevamaalt sai ainsana laureaadiks meie vallas 
Kääpa külas asuv Kalevipoja muuseum. Väärt tunnustuse võttis 
presidendilt vastu muuseumi perenaine Annika Oras.

MVT

8.–13. augustil toimus Must-
vees kirikumuusika festival. VM 
Fest Mustvee on kõrgetasemeline 
vaimuliku muusika festival, mis 
toimub Peipsi pealinnas Must-
vees juba kaheksa aastat järjest. 
Mustvee linn on unikaalne selle 
poolest, et linna väiksel terri-
tooriumil asuvad viis erinevat 
kirikut: Eesti evangeelne luter-
lik kirik, õigeusu kirik, ainuusu 
kirik, baptistide kogudus ja va-
nausuliste palvela. Tänu sellele 
unikaalsele nähtusele võib Must-
vee linna nimetada omamoodi 
Eesti Jeruusalemmaks. Festivali 
kontseptsiooni järgi on esinda-
tud kõikide Mustvees olevate 
konfessioonide muusika. Festival 
pakub põnevaid kõrgetaseme-
lisi kontserte ja muusikaüritusi 
Mustvee pühakodades, lõppedes 
piduliku galakontserdiga, kus 
osalevad kõik Festivali esinejad. 
Festivalil võtavad osa ainult pari-
mad professionaalsed muusikud, 
solistid ja kollektiivid Eestist ja 
välismaalt.

Festivali sümboliks on kala 
kuju. Kala on Jeesus Kristuse 
sümbol, sest kreeka keeles an-
navad sõnade „Jeesus, Kristus, 

Jumala Poeg, Päästja“ esitähed 
kokku IHTYS, mis tähendab kala. 
Kahtlemata sümboliseerib kala 
kuju ka kogu Peipsimaad. 

Festivali kunstiline juht on  
tuntud helilooja ja dirigent Valeri 
Petrov. Esimene festival toimus 
aastal 2016.

VM Fest Mustvee on kahtlema-
ta üheks oluliseks kultuurisünd-
museks Jõgevamaal. Festival 
kutsub eksklusiivseid tipptaseme 
esinejaid, keda saab kuulata ai-
nult Mustvees. 

Festival algas teisipäeval, 8. 
augustil Mustvee kultuurikesku-
se laululaval. Esines unikaalne 
eesti kollektiiv – käsikellade 
ansambel CAMPANEllI Inna 
lai juhatusel. Ansambli esituses 
kõlasid populaarsed vaimulikud 
viisid ja traditsionaalid. Samal 
päeval õhtul toimus Mustvee 
Betaania kirikus kontsert nime-
ga „Imaanuel“, mida esitlesid 
jazz-folk trio REDEl RUUDUS 
Aleksandra Kremenetski juha-
tusel ja kammekoor CREDO. 
Kontsertkava „Immaanuel“ oli 
pühendatud terve maailma lu-
nastajale Jeesusele. See sisaldas 
värskelt kõlavaid hümne, igavi-

„Mustvee valla kaunis kodu“ 
komisjon teeb oma väljasõitu 
augustikuus. Ajal, mil koduae-
dades valitseb eriline lopsakus 
ja lillerohkus. Nii ka sel aastal.

Veendusime järjekordselt, kui 
palju kauneid ja korras majapi-
damisi ning toredaid ja lahkeid 
inimesi meie vallas on ja elab!

Aitäh teile kõigile meid kenasti 
vastu võtmast, tundsime, et oli-
me väga oodatud!

Väga tähtis on märkamine ja 
suur tänu teile, kes sosistasid ja 
komisjonile vihjeid andsid, kelle 
õuele me minna võiksime.

Ja me ei pidanud pettuma.

Tulemused siis sel aastal 
sellised:

Majamärk „Mustvee valla 
Kaunis Kodu 2023“

Perekond Koort Kääpa külast
Perekond Korol Mustvee lin-

nast
Perekond Vaher lohusuu ale-

vikust

Tänukiri „Kodukaunista-
mise eest“

Kaunid kodud 2023

Mustvees toimus rahvusvaheline Vaimuliku Muusika Festival

kulisi eesti ja heebreakeelseid 
rahvalaule, omaloomingut ning 
Bachi ja Shemeri palasid. 

Kolmapäeval, 9. augustil toi-
mus kontsert Mustvee Püha Kol-
mainu Ainuusu kirikus. Tuntud 
eesti ansambel HEINAVANKER 
oma esitusega imiteeris õhtutee-
nistust, lauldi palvelaule Cyrillus 
Kreegi käsikirja palveraamatust. 

Neljapäeval, 10. augustil toi-
mus aga ajalooline kontsert 
Mustvee Püha Nikolause kirikus. 
Esmakordselt Eestimaa pinnal  

olles esines maailmakuulus 
munk Gruusiast, kelle muu-
sika on kasutusel Hollywoodi 
filmides. Skeema-Arhimandriit  
SERAFIM BIT-KHARIBI esi-
nes koos eesti ansambliga  
ORTHODOX SINGERS kavaga 
ARAMEA PAlVE, mis sisaldas isa 
Serafimi poolt kirjutatud palve-
laulusid iidses aramea keeles – 
ehk Jeesus Kristuse keeles. Kirik 
oli rahvast puupüsti täis ning 
kõiki soovijaid ei saanud paraku 
kirik mahutada.

Reedel, 11. augustil oli võima-
lus tutvuda leedu pomoorlastest 
vanausuliste laulukultuuriga. 
Kaunase Pomoorlaste VANAUSU 
KOGUDUSE KOOR esitas Must-
vee kultuurikeskuse laval oma 
jumalateenistuste palvelaule ja 
vaimulikke värsse. 

laupäeval, 12. augustil esines 
Mustvee luterlikus kirikus tipp-
taseme vaskpillikvintett MAG-
NIFICA Prantsusmaalt ja eesti 
sopran Maria Petrov. Kavas oli 
euroopa heliloojate vaimulikud 
pärlid brasskvinteti seades. Pub-
lik oli esinemisest vaimustuses 

ning aplodeeris püsti seistes. 
Pühapäeval, 13. augustil toi-

mus Mustvee kultuurikeskuses 
pidulik ja rahvarohke Galakont-
sert, kus esinesid kõik festivalil 
osalejad. 

Tänan südamest kõiki esine-
jaid, rohkearvulist publikut ja 
koostööpartnereid koha peal.
AITÄH!

Kohtumiseni juba Vaimuliku 
Muusika Festivalil 2024, ikka 
Mustvees.

MARIA PETROV
VM Festival

Kääpa lasteaed Siilike 
Perekond Smirnov Kükita 

külast
Perekond Pukk Ulvi külast
Perekond Habakuk Avinurme 

alevikust

Perekond Nigul Avinurme ale-
vikust.Tunnustused antakse üle  
22. veebruaril 2024 vabariigi 
aastapäeva üritusel, nagu meie 
vallas kenaks traditsiooniks on 
kujunenud.

Ilusat ja päikselist suve jätku 
ja ikka oma kodu kaunimaks 
muutmist!

Komisjoni nimel,  
lAIDI ZAlEKEšINA

Perekond Koorti kodu Kääpa külas.                                                           FOTOD: KATRE MölDER

Perekond Koroli kodu Mustvee linnas. Perekond Vaherite kodu Lohusuu alevikus.

FOTO: EMMA-lOTTA ORAS

VM festivali avamine, jumalasõna ütlevad EELK õpetaja 
Eenok Haamer ja Isa Ilja.

Kõik pühakojad olid festivali kontserdite ajal rahvast täis. 
                                                                       FOTOD: lIlIA KERRO
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Tere, kuidas läheb Avi-
nurme Külavanemate Kojal 
2023. aastal?

Ikka külakogukondade heaks, 
mitme pika sammuga.

Aga täpsemalt?
Töös on kaks projekti: Avi-

nurme kandi külade elusam 
elu, toetas KOP-programm 23 ja  
Kriisiennetus Avinurme kandi 
külades, toetas päästeamet kon-
kursil „Ole valmis“.

Mida olulist saan öelda 
toimuva kohta?

loen järjest ettetoimunud 
sündmused:

laekannu külakoosolek, rääki-
sime küla tulevikust, päevamure-
dest ja kriisiennetusest, Maetsma 
külas külakoosolek sama teema-

Avinurme kultuurikeskuse 
ühisprojekt küladega tõi seekord 
küladesse talendid, tuntud muu-
siku, näitekunsti- või  spordite-
gelased. Tingimus oli: talent/
külaline peab olema  seotud 
külaga oma esivanemate kaudu.

Voore eakate seltsing Ühine 
Pere on aastaid koos käinud, 
aga kevadel tekkis mõte senist 

Voore eakate kohtumine Palamuse Mamslitega
sõprust elavdada vastastikku 
külas käies.

Urve Soo Konnapargi värav on 

aastaid olnud suvisel ajal avatud 
meie üritusteks.

Esimesena tegi küllakutse Eha 

Ant ja see leidis sooja vastuvõtu.
Nii kogunesid Voore eakad ja 

Palamuse Mamslid 20. augustil 
Eha poole, iidse Nurme talu 
100-aastaste puude alla, et ühi-
selt tähistada Eesti taasiseseisvu-
mispäeva, õnnitleda augustikuu 
sünnipäevalisi ja nautida ilusat 
suvepäeva kohalikus roosiaias. 
Presidenti küll ei olnud, aga meil 
oli oma üllatuskülaline Jüri Va-
her, kes on Voore eakate patroon 
olnud seltsingu algusajast.

Sõime-jõime head ja paremat, 
laulsime-tantsisime Arturi tak-
tikepi järgi ja nii hea oli vabas 
looduses olla.

Suur tänu Ehale ja tema köö-
gitoimkonnale ning kõigile osa-
lejatele, kes sellest üritusest osa 
võtsid.

… Mu isamaa, mu õnn ja 
rõõm, kui kaunis oled sa! ...

ElEONORA SAlUS
Voore eakate seltsing

 Ühine Pere

Kohtumine näitleja Indrek Ojariga

Kohtumisel näitleja Indrek Ojariga.                                                                                                             FOTOD: ANU TOOMING

Ikka on nii, et mõnes aias on rohkem õunu, kui oma tarbeks 
jõuab ära tarvitada, mõni teine armastab õunamahla, aga pole 
seda millestki teha, kolmandal on õunu ja tahaks mahla teha, 
aga pole mahlapressi.

 ***
Kogukondlik õunamahla tegemine ÕUNAFESTIl on talgud, 

mille tulemusel võidavad kõik nimetatud osapooled.

Õunafesti ajal saab Jõemetsas, Piilsi Külade Seltsi õuel, õunu 
pesta, purustada ja mahlaks pressida. Tule too oma õunad ja saad 
mahla vastu või too oma õunad ja teisedki saavad mahla. Õunte 
toojatele on sissepääs Õunafestile tasuta. 

NB! Mahla jaoks võta kaasa oma mahlanõud. Kui sul on õunu 
palju, aga pole millega kohale tuua, anna meile eelnevalt teada, 
et vajad abi õunade transportimisel. lepime kokku ja tuleme 
õuntele järele päev enne Õunafesti ehk 29. septembril.

 ***
Mida muud põnevat Õunafestil toimub? Õunasordi näitusel on 

kogukonna õunapuuaedades kasvavate õunapuude viljad, mille 
kohta antakse täpsemat teavet, neid saab koha peal maitsta ning 
müügil on viljapuude istikud ja muud taimekraami sügislilledest 
põõsaste ja puudeni.

 ***
Õunakoogi konkursile ootame põnevate retseptide järgi valmis-

tatud õunakooke. Tingimused on kättesaadavad Facebookilehel 
Õunafest. Konkursi võitja selgub kohapeal külastajate maitse-
eelistuste põhjal. Konkursi võitja saab tunnustatud ja temale on 
välja anda väärikas auhind.

 ***
Alutaguse veinimeister Margus Rajas räägib õunaveini töötoas 

veinide valmistamisest ja pakub igal täistunnil viie veini degus-
teerimist ning loomulikult on valikus õunavein ja suupisted. Veini 
valmistamise nippe ja maitseelamuse saab kõigest 12 € eest. 
Registreerida saab festivalil kohapeal.

 ***
Pärandkultuuri jäädvustamise raames pakutakse festivalil 

avinurme õ’nasuppi ja antakse näpunäiteid, kuidas valmistada 
õunaliipusid, et talvel ise ka õ’nasuppi keeta.

***
Kogukonnakohvikus saab pakkuda ja mekkida õuntest või 

õunalisandiga valmistatud toite ja õunamaiusi. Ka sel üritusel 
valmistab meie Ukraina kogukond omad maa maitseid. Õhtu-
tundidel saab nautida lõket ja küünlavalgust, mille eest hoolitseb 
pop-up pubi Õunaubin.

***
lapsed saavad mürada põhu/heinapallidel ning valmistada 

õunakunsti (õunatrükk).
 ***
Festivalilt ei puudu kohalike meistrite käsitöö ja aiatarvete turg. 

Kui sul on midagi pakkuda, anna meile teada ja tule kohale, kõik 
osalejad rõõmustavad.

 ***
Sissepääs festivalile on 2 € inimene, koolieelsed lapsed ja oma 

õuntega (alates 5 kg) tulijad tasuta. Täpsemat reklaami jälgige 
Facebooki lehel Õunafest.

Korraldajad Piilsi Külade Selts ja Nurmetuled, täiendav info 
piilsikulaselts@gmail.com, telef 514 6390 ja 5331 3007.

Adraku külarahvas kutsus 
külla näitleja Indrek Ojari, kelle  
emapoolsed juured on Tõnus-
saarest.

Oma  laulude, lugude ja mäles-
tustega lapsepõlvest ja näitleja 
elust muutis Indrek suveõhtu 

Adrakus vabaks ja imelise õhk-
konnaga sündmuseks. Külas elab 
praegu veel Indreku ema ea- ja 
koolikaaslasi, kellele kaasatoo-
dud fotoalbumid palju äratund-
misrõõmu pakkusid.

Siiras lootus jäi nii Adraku 

rahvale kui ka Indrekule, et 
see kohtumine mitte viimaseks 
ei jää.

                        KRISTA PEDAK

ga, aga selles külas on kogukon-
nas tekkimas aktiivne grupp, kel-
le huvi oma külaelu asjalikumaks 
muuta, Adraku küla koosolekul 
rääkisime vahendite kogumisest 
annetustena, kriisiennetusest, 
kanname  külakaardile  kriisiolu-
korra ohtlikumad punktid, mida 
jälgida, 7 väikeküla päev – jälle 
teemaks kriisiennetus, külade 
murekorv ja võimalik seltsingu 
asutamine.

Järgmised külakoosolekud 
peagi Vadil, Ulvil ja Piilsis.

Mida peame oluliseks 
selles projektis?

Oluline on 29. august, kui 
kohtusime vallavanem Indrek 
Kullami ja arendusspetsialisti 
Piret Kauriga. Põhiline teema oli 
kogukondade koostöö ja part-

Intervjuu iseendaga
nerlus omavalitsusega. Külas oli 
pika külaliikumise kogemusega 
Krista Pegolainen Saar.  Teeme 
ettepaneku valla arengukava 
muudatuseks – lisada alateema  
külad/kogukonnad (vallas neid 
56), nende roll, vajadused ja 
kokkulepped, ennekõike aga 
koostööpunktid ja selles ala-
punkti eesmärgid ja mõõdikud.

Kuidas läheb kriisienne-
tusega?

Päästeameti projektis oleme 
ohuolukorras toimetulemiseks 
soetanud generaatori, akupan-
gad, malmkatlad, veekanist-
rid,  esmaabipakid. Tulemas on  
20. septembril infotund pääste-
ameti ennetusspetsialisti Elari 
Kliimaniga, kus eelkõige ootame 
juhiseid  kriisiplaanide koostami-

seks, mis on meie külakogukon-
dades pikem eesmärk.  

Tulevikuplaanid?
Järgmisel aastal suurte pidu-

de aasta – Adraku, laekannu, 
Maetsma, Piilsi, Vadi külades es-
mamainimise 425, Paadenurme 
külas esmamainimise 400.

Mida endale soovime?
Suveks, kui külad saavad  õues 

oma sündmusi pidada, nädala-
vahetusteks kaks reedet, kaks 
laupäeva ja kaks pühapäeva. 
Ümberringi käib selline sünd-
muste möll, et meie pisikesed ko-
gunemised jäävad nende varju. 
Aga olgu pealegi, ega kalendrit 
meie pärast keegi muutma ei 
hakka.

KRISTA PEDAK

Jõemetsas toimub esimene 
ÕUNAFEST 30. septembril 
2023 algusega kell 11

Voore ja Palamuse eakad kohtumisel.                                                        FOTO: lEONORA SAlUS
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Suvi on möödas ja meie hoo-
aeg samuti. Oli tegus ja põnev 
aeg. Kõige suuremaks saavutu-
seks oli pitsa- ja pankakohviku 
Pipar kasvamine. Ehk siis lisaks 
pankadele ka pitsade tegemi-
ne noorte poolt. Said kenasti 
hakkama, kuigi jah – iga algus 
on raske. Aga jälle üks oskus 
juures, mida läheb terve elu 
vaja. Järgmine aasta jätkame ja 
mine sa tea, äkki taas laiendame 
tootevalikut. 

Selle aasta uuendus oli ka 
muuseumi tagahoovi kasutuse-
levõtt kontserdipaigana. Kaks 
mõnusalt õdusat kontserti sai 
puuriitade vahel ära tehtud ja 
oleks veelgi teinud, kui sügise 
jahedus poleks peale tulnud. 

WRC Mustvee katsel olid väl-
jas noorte kohviku tüdrukud, kes 
pakkusid Peipsi toitu pealtvaata-
jate alas uhketelt kandikutelt. 

Augustis pidasime Kääpa  
8. kohvikutepäeva. Osales 8 
kohvikut, neist 3 esmakordselt. 
Plaan on jätkata ka järgmisel 
aastal, nii et kõik on oodatud 

Sellel suvel kogunes hulga 
rõõmsaid pidulisi Ulvi laululava 
juurde, et maha pidada kaks mõ-
nusat pidu. Selline osavõtt teeb 
korraldajatel südame soojaks ja 
annab hoogu järgmisel aastal 
jälle korraldada. Mis meil siis 
toimus…

Jaanipäeval kutsusime küla-
rahvast jaanikule. Esinema oli 
palutud Matsa ja Mel, kellest 
Meelis Vaher on oma küla mees 
ja ega Arvi Matsi juuredki kau-
gelt ole. lõõtspilli ja kitarri helid 
kutsusidki rahva tantsule. Samu-
ti said tehtud kõik traditsiooni-
lised jaanimängud- köievedu, 
saapavise, kotijooks. Nagu juba 
traditsiooniks on saanud palu-
sime peolistel kaasa võtta oma 
piknikukorv, kes vähegi kõhutäi-
det või keelekastet soovis. Kuigi 
terves Eestis oli väljakuulutatud 
tuleohtlik aeg ja lõkke tegemise-
le olid seatud piirangud, saime 
meie oma jaanilõkke siiski süü-
datud. Appi tulid meie Avinurme 

Sügise ootus Kalevipoja Kojas

Ulvi küla aktiveerub suvel…

vabatahtlikud pritsumehed, kes 
oma tehnikaga Ulvile sõitsid, et 
lõket valvata. Suur aitäh neile 
selle eest. 

Augusti viimasel laupäeval, 
kui peetakse muinastulede ööd, 
on meil traditsiooniline suvelõ-
pupidu. Ja nagu ikka sai teatrit 
ja tantsu. Avinurme suvetea-
ter mängis oma selle aastast 

Kristina – Mustvee valla 
kasside hea haldjas

 Kui kaua sa oled tegelenud Mustvee kassidega?
Tänavakasside püüdmise ja abistamisega alustasin 2011. aasta 

kevadel. Sel aastal täitus 12 aastat „karjääri“. 
Missugune on siiamaani olnud kõige suurem kassi-

koloonia, mille likvideerimisel oled abiks olnud?
2017. aasta alguses oli Mustvee Konsumi taga 30 kassi, selle aas-

ta suvel oli naabervallas Koosa külas 31 kassi. Eelmise aasta suvel 
tegelesin kalatsehhi territooriumil oleva kolooniaga, ka seal oli  
30 kassisaba. Ja sügisel oli kohe Katase koloonia, kus oli samuti 
üle 25 kassi. Eks neid väiksemaid ja suuremaid kolooniaid on 
olnud palju, aga need 4 eelpoolnimetatud olid kõige meelde-
jäävamad. 

Kas sa tegeled kõigis valla piirkonnas, kui abipalve 
tuleb?

Võimaluste piires jah. On tulnud abipalveid nii Kääpalt kui ka 
Avinurmest ning kõik mis sinna vahele jääb. Pöördumistega on 
esikohal muidugi Mustvee linn koos ääreküladega (Raja, Tiheda 
jne). 

Täiskasvanute kasside puhul püüan alati suunata nad Tartusse 
kliinikusse steriliseerimisele. Kas viin ise või otsin transpordiabi. 
Kui kassil on kindel toitja olemas, naaseb steriliseeritud kass 
enamasti tagasi õue oma tavapärasesse elukohta. 

Kassipoegadega on lood teisiti. Ei raatsi mina lapsi õue jätta 
ja seetõttu olen neile pakkunud kas ise hoiukodu või otsinud abi 
mujalt. Tänavale poegi kindlasti ei jäta. Olles ise ema, ei suuda 
ma ette kujutada, et lähen rahulikult magama, teades, et õues 
virelevad nälja ja külma käes lapsed. Olgu selleks inimlapsed, 
koeralapsed või kassilapsed. Alles eilegi saadeti mulle liivakastis 
külma maa peal lebavate vastsündinud kassipoegade pilte. Mul 
on küll võimalikud ruumid hetkel hoiukasse täis, kuid seda pe-
sakonda ei suutnud ma samuti õue jätta. Mõne tunni pärast olid 
ema ja pojad minu juures soojas. 

Missuguse MTÜga teed koostööd?
Kõige rohkem aitab mind MTÜ Cats Help. Ei ole nad suutnud 

veel kellelgi „ei” öelda, kuigi nende võlakoorem on meeletult suur. 
Mustvee valla tänavakasse on aidanud ka MTÜ Tartu Kassikaitse, 
MTÜ Paikass, MTÜ Paita Mind ning MTÜ Pesaleidja. 

Kas aastaajad erinevad nn kassiuputuse poolest ja 
missugune on kõige kurvem?

Kassipojahooaeg algab tavaliselt aprillis ning kestab oktoobrini. 
See on see aeg, kus ma saan iga nädal abipalveid erinevate kassi-
poegade kohta. Kes on emaga, kes emata, kes haiged, kes järsku 
aeda tekkinud jne. Väga raske aeg, sest tahaks ju kõiki aidata.

Talveperioodil õnneks poegi enam eriti pole, kuid siis on iga 
nurga peal külmetavad ja näljased täiskasvanud kassid. Nende 
abistamine on eriti raske, sest uut kodu on neile raske leida, aga 
ka kassitoad on kõik viimse piirini täis. 

Tihti mõtlen, et nii, nüüd küll aitab ja vajan puhkust, kuid üsna 
pea tuleb juba uus abipalve, millele on raske mitte reageerida. 

Mitut kassi Mustvee vallast oled sel aastal aidanud?
Sel aastal olen tegelenud 140 kassiga, neist enamik alla aasta 

vanused. 
Väga suur hulk täiskasvanuid kasse (eriti emaseid) käis sterili-

seerimisoperatsioonil. Siiralt loodan, et see kõik kannab vilja ning 
järgmisel aastal on kodutuid kasse kas või natukenegi vähem.

Mida paned inimestele südamele?
Iga tänavakassi taga on alati kodukass. Minu suur palve on 

viia oma lemmikloomad steriliseerimisele. Tänapäeval on see 
operatsioon looma jaoks ülilihtsaks tehtud ning taastumine on 
kerge. Muidugi tasub valida ka, kuhu kliinikusse oma lemmik 
usaldada. Paraku kõik arstid ei tegele enesetäiendamisega ning 
operatsioone tehakse erinevalt. Minu kindel soovitus siinkohal 
on Tartu Väikeloomakliinik ning imeline kirurg Egeli Kirk. Kassid 
ei saa arugi, et nendega on midagi tehtud, taastumine on tõesti 
väga kiire ja operatsiooni kvaliteet on väga kõrge. Tartu ei asu ju 
kuigi kaugel. Ja kui tõesti ise viia ei saa, pöörduge minu poole, 
ma aitan viia ja tuua. 

Teine suur abipalve on muidugi märkamine. Kui koduõuele 
tekib kodutu kass, siis mina soovitan ta kiiremas korras operat-
sioonile organiseerida. Ei ole see ju kellegi jaoks üllatus, et emane 
kass poegib poegi ja isane kass toodab neid poegi. Kui koduta 
kass saab esimesel võimalusel steriliseeritud, jääb vähemalt 20–30 
poega sündimata, mis on ju tegelikult meeletult suur võit. Isaste 
kasside puhul on operatsioon samuti suur päästerõngas, sest 
nad ei sirtsuta ega kakle enam. Elavad rahulikku kassielu ning 
kõik hiired saavad samuti kinni püütud. Operatsioon ei mõjuta 
jahiinstinkti 

Ja muidugi abivajaja märkamine on meie kõigi ühiskondlik ko-
hustus. Selleks abivajajaks ei peagi alati loom olema, ka inimesed 
vajavad üksteise abi ja tuge. 

Kristinat küsitles lAIDI ZAlEKEšINA

etendust „Kassijaht“. Etenduse 
oli kokku kirjutanud ja lavale 
seadnud Mari Oolberg, kes on 
ka Ulvilt pärit. Tsaariaegses Eesti 
maakohas toimuv tegevus andis 
ülevaate sellest, kuidas väikeses 
külas üks väike koduloom võib 
segadust tekitada. Nii mõnigi 
episood oleks nagu tänapäevast 
maha kirjutatud, ei ole see erine-

vus vana ja uue vahel midagi nii 
suur. Kui etendus vaadatud, hak-
kas rahvast tantsutama Genny 
ehk Gennadi Dalke. Nüüd võib 
jääda mulje, et siinkirjutaja teeb 
nalja, aga Genny on samuti Ulvi 
küla juurtega ja ilma liialdamata 
tantsiti varajaste hommikutun-
dideni. Seekord oli avatud ka 
puhvet, sellega toimetasid ikka 
Tiia ja Rain. Pidu läks korda, nii 
et järgmise aastani! Olgu veel 
öeldud , et järgmisel aastal on 
meil traditsiooniline suvelõpupi-
du  juba kümnendat korda.

Sellel aastal korraldab Avinur-
me kultuurikeskus kultuuriretke 
„Juurtega kodukülla“, retk läbib 
Avinurme piirkonna suuremaid 
külasid. Ulvi külas on plaanis 
24. septembril kohtumine Mirle 
Kabeliga. Täpsem info toimumis-
paiga ja kellaaja suhtes on veel 
selgumisel, sellepärast palume 
jälgida reklaami. 

UlVI NAISTEÜHENDUS

meiega ühinema. 
20. augustil tähistasime taas-

iseseisvuspäeva. Nagu ikka, va-
rahommikuse rituaaliga tuleal-
tari juures ja pärast seda ühiselt 
kohvi juues ja hommikuputru 
süües. Andsime üle ka Kääpa 
küla tubliduse tiitli ja sel aastal 
sai selle Katrin Mäeots. Aitäh 
talle panuse eest meie ilusate 
peenarde loomisel.  

19.–20. augustil osalesime 
Peipsi Toidu Tänava sündmusel 
ja kostitasime oma külalisi hea-
paremaga Peipsi äärest. 

Augustis saime ka presidendilt 
„Kauni kodu“ tiitli. Nüüd on see 
märk uhkelt meie muuseumi 
seinal ja sunnib meid ka edaspidi 
kõvasti pingutama, et seda tun-
nustust väärikalt kanda. 

Noored on nüüd läinud koo-
li ja kohvik on igapäevaselt 
suletud. Võib-olla teeme veel 
mõned pop-up-päevad-õhtud, 
kui noortel vaheaeg või vabad 
päevad tulemas. 

Hooaja võtsime oma mees-
konnaga kokku laheda inspirat-

sioonipäevaga. Tegime ühiselt 
hommikusööki, sõime kõhud 
täis, kuulasime Astra esituses 
kiirkursust digiturundusest, käi-
sime Põltsamaa lossihoovis, tor-
nis ja muuseumis, sõime lõunat 
restoranis Oberpahlen ja päeva 
lõpetasime WPargi seikluspargis 
maa ja taeva vahel turnides. 

Mis teoksil või tulemas: 
Muuseumis on nüüd üleval 

uus näitus – Made Balbati di-
gimaalid. Ja rahvamajas on 
vähemalt septembri lõpuni üle-
val ideenäitus „leiutame elu 
paremaks“. 

Muuseum on septembrist kuni 
maini avatud K–P kell 10–17. 
Seikluspark on avatud sel ajal 
ainult ettetellimisel. 

17. septembril on tulemas taas 
Kääpa OTT-i sügispidu. Ootame 
kõiki kell 12-–15. Sel aastal tuleb 
sügispeole väga oluline täien-
dus – nimelt teeme samal ajal 
ka taaskasutuslaata. Kõik, kellel 
midagi üle, võivad endast teada 
anda ja müüma tulla. Ja kõik, 

kellel midagi puudu, saavad 
seda endale laadalt osta. Selle 
päeva märksõnadeks on veel 
parandustöötuba, mida viivad 
läbi Kääpa käsitööringi naised. 
lisaks toovad nad teie ette ka 
enda tehtud tööd, mis peaksid 
kõiki inspireerima vanadest as-
jadest uusi tegema. 

Sel päeval teeb ennast lahti ka 
noortekohvik Pipar. Ja muidugi 
on avatud ka muuseum. Ja meie 
kauaaegne hea sõber Tamme 
ratsutalu lubas kohale tulla lausa 
hobusega ja teha vankrisõitu. 
Veel tuletame õpitoas koos meel-
de, kuidas teha ise rukkileiba. 

Sügisese pööripäeva rahva-
koosolek toimub erandkorras 
25. septembril kell 18. Ja ikka 
rahvamajas. 

Mõnusat kooliaasta algust ja 
värvilist sügise ootust! 

Kalevipoja Koja nimel, 
ANNIKA 

Suve lõpupidu Ulvil.                                      FOTO: ANU TOOMING
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SOOVIN OSTA 
SUVILA 

KAUKSI VÕI 
KURU KÜLAS. 

TEL 506 6062

Mälestame lahkunud 
vallakodanikke

ÜRITUSED JA SÜNDMUSED 
MUSTVEE VALLAS

 
Õnnitleme 

septembrikuu juubilare  
ja eakaid sünnipäevalapsi

Alates 75. eluaastast makstakse eakatele 30 eurot sünnipäevatoe-
tust. Juubelite puhul käib sotsiaaltöötaja eakat kodus õnnitlemas, 
teistele tehakse ülekanne 10. kuupäevaks pangakontole. Palume 
kontonumbri teavitada piirkonna sotsiaaltöötajale. See kindlustab 
toetuse saamise taotlejale.

С 75 лет пожилым людям выплачивается пособие на день рож-
дения в размере 30 евро. В случае юбилеев социальный работник 
поздравляет пожилых людей на дому, для остальных производит-
ся перечисление на банковский счет к 10 числу. Пожалуйста, со-
общите социальному работнику волости номер счета. Это гаран-
тирует получение пособия заявителю.

ANDRES MIKKO  24.11.1955–07.05.2023
TAISSA BUHVOSTOVA  24.05.1941–17.08.2023
AADU lIIAS    07.04.1942–23.08.2023
UNO JASKA   22.06.1937–24.08.2023
RAIVO KlAAR   22.04.1947–01.09.2023
KAlJU HIIESAlU 19.09.1960–01.09.2023
KAIDO SAAR  16.06.1979–03.09.2023
EINO SAlU   21.11.1949–07.09.2023
  

SILVIA RILLO   97
HILDA KUUS    95
LIIDIA LUTS    94
ELMA PALM    91
PILVI-MARGE TAMMARU  91
VALDA MESI    90
MILVI KAASIK   85
VÄINO KALLAVUS   85
PAVEL SMOLKIN   85
MELANIE VEEORU   80
VAIKE KÕRE    80
SVETLANA MALÕŠEVA  75
HELENE KASK   75
ÄRNI MÄGI    75
SULEV MOGOM   75
ANTS LÄÄTS    75

Õnnitleme uusi ilmakodanikke ja 
nende vanemaid!
KEIlY ANDRIJAINEN  30.08.2023 
ZOYA IVANOV   30.08.2023
JOOSEP KAlDA  30.08.2023

Armsad Avinurme piirkonna eakad!
19. septembril on plaanis teha väljasõit JÄÄAJA 

KESKUSESSE Tartumaale ja pärast seda külastada 
Tartumaa AASTA KÜLAKS 2022 saanud 

ÄKSI küla/külaplatsi.
 
Päevakava saab olema selline:
09.30 väljasõit Avinurme gümnaasiumi parklast
09.45 Ulvi bussipeatus
11.00 giidiga ekskursioon Jääaja Keskuses (pilet eakale koos 

giiditasuga 8.30 €)
12.00 lõuna Jääaja kohvikus ja vaba aeg (supp, magustoit, vesi 

5 €; lisaks saab soovi korral osta kohvi, pirukaid jm).
13.00 praamisõit Saadjärvel (kas 30 min või 1 tund, otsustame 

kohapeal, pilet 1 tunni sõidul 4 €)
lisandub bussisõidutasu olenevalt osalejate arvust 7–9 eurot.
14.30 pärast Jääaja Keskuse külastamist läheme vaatama Äksi 

külaplatsi ja kuuleme/näeme sealse kogukonna tegemistest. Äksi 
küla sai Tartumaa AASTA KÜlA 2022 tiitli. Nende külaplats on 
tõeline vaatamisväärsus, täis põnevaid ja nn kiiksuga elemente.

Osalemissoovist palun teatada hiljemalt 
15. septembriks tel 5341 5646 või 
mailile: katrem112@gmail.com

13. september kell 19 Avinurme kultuurikeskuses kino uus Eesti 
mängufilm „Vaba raha“

17. september kell 12–15 Kääpa OTT-i sügispidu Kääpal
19. september kell 9.30 Avinurme eakate klubi  Hõbehall väl-

jasõit Jääaja Keskusesse ja Äksi külla. Info tel 5341 5646, 
Katre Mölder

19. september kell 11 Mustvee kultuurikeskuses Teeklubi
22. september kell 19 Mustvee kultuurikeskuses Rakvere teater 

etendusega „Di ja Viv ja Rose“
22. september kell 19 Avinurme kultuurikeskuses Alle-Saija 

teatristuudio etendus „Daamide õnn“
25. september kell 18 pööripäeva rahvakoosolek Kääpal, 

rahvamajas
30. september kell 11 Piilsi koolimajas Jõemetsa esimene 

ÕUNAFEST
5. oktoober kell 18 Mustvee kultuurikeskuses Mustvee valla 

haridustöötajate tänuõhtu
6. oktoober kell 13 Raja vabaajakeskuses eakate sügispidu,  

taidlejate etteaste, külalisesinejaks on Rafael Sharafetdinov
12. oktoober kell 14 Mustvee kultuurikeskuses Mustvee valla 

eakate lõikuspidu
13. oktoober kell 11 Mustvee kultuurikeskuses lasteteater 

Rekyetendusega „Eesti muinasjutud“ 
14. oktoober kell 9–15 Mustvee kesklinnas Viinakuu laat 
15. oktoober kell 16 Mustvee kultuurikeskuses Pajusi teater 

„Viimane vaba inimene“
16.–22. oktoober Eesti rahvamajade nädal, teema „Koostöö“, 

erinevad sündmused, õpitoad, kohtumised kirjanikega jne. 
20. oktoober kell 19 Avinurme kultuurikeskuses Rakvere teatri 

uuslavastus „Vallatud võtted“
21. oktoober  Mustvee kultuurikeskuses Mustvee kooli 
 195.  aasta juubel
24. november kell 19 Mustvee kultuurikeskuses Rakvere teater 

„Hääl minu sees“ 
Septembris Kasepää rahvamajas Olev Ojalille fotonäitus „Mee-

nutusi Kasepää külaseltsi tegemistest aastatel 2017–2019“
Septembris Avinurme kultuurikeskuse fuajees avatud Soome 

Instituudi näitus „SOOME DISAIN – IlU ARGIPÄEVAS“
Septembris Avinurme kultuurikeskuse kohvikus avatud Rahvus-

arhiivi näitus „Iseseisvuse taastamine“
Alates 11. septembrist Raja vabaajakeskuses Kohtla-Järve Maleva 

põhikooli käsitööringi EtnoArt vilditud tööde näitus
Alates 10. septembrist Avinurme kultuurikeskuses igal pühapäe-

val kell 15.30 joogatreeningud.


